
Udenrigsministeriet 
 Dato: 16. maj 2008 
 
Besvarelse af spørgsmål 339 og 340, alm. del, stillet af Steen Gade (SF) den 25. april 2008. 
 
Spørgsmål 339: 
 
På IWC-mødet (Den Internationale Hvalkommission) i 2007 rejstes fra medlemslande 
debat om Grønlands anvendelse af de hvaler, der fanges under Aboriginal Subsistence 
Whaling-klausulen, ligesom der kom oplysninger frem om, at dele af det omhandlede 
hvalkød forhandles lokalt. Kan ministeren på den baggrund oplyse hvor meget kød 
KNI/NUKA A/S og Arctic Green Food A/S har opkøbt i Grønland i 2007 og opgjort 
pr. år de seneste ti år fordelt på henholdsvis finhval og vågehval? 
 
Svar: 

 

IWC har til formål at forvalte og bevare hvaler, hvilket i konkrete termer vil sige fastsæt-
telse af kvoter. Hertil kommer enkelte andre bestemmelser vedrørende dyrevelfærd. For 
indeværende er der et generelt forbud mod hvalfangst, dog således at 4 oprindelige sam-
fund, herunder Grønland, som en undtagelse fra det generelle forbud, kan tage hvaler til 
eget forbrug. Under drøftelserne om disse kvoter har andre nationer inddraget mange 
forhold, som ikke er omfattet eller reguleret af IWC's konvention eller Schedule, herunder 
bl.a. spørgsmål om handel med og distribution af hvalkød i de pågældende samfund. Dis-
se forhold reguleres endegyldigt og alene af de pågældende samfund – i dette tilfælde 
Grønlands Hjemmestyre. Der henvises derfor til Grønlands Hjemmestyre for så vidt an-
går de rejste spørgsmål eller andre spørgsmål, som henhører under Hjemmestyrets kom-
petence på hvalfangstområdet. 
 

 
Spørgsmål 340: 
 
Vil ministeren tillige oplyse den gennemsnitspris, der pr. år er afregnet pr. kg for hen-
holdsvis fin- og vågehval? 
 
Svar: 
 
Der henvises til svaret på spørgsmål 339. 
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